

## **BAB III**

### **GAMBARAN UMUM KAMPUNG MERANEK KOTA SAMARAHAN SAWARAK**

#### **A. Sejarah Ringkas Sarawak**

Malaysia terdiri dari dua pulau: Sarawak dan Tanah Melayu, yang terkadang disebut sebagai Semenanjung Malaysia. Terletak di barat laut Kalimantan, Sarawak dan Semenanjung Malaysia dipisahkan oleh lautan. Dengan luas sekitar 123.985 kilometer persegi, wilayah ini sangat berbeda dari wilayah Semenanjung Malaysia dan Sarawak. Ibu kota Sarawak, Kuching, terletak di dekat sejumlah kota besar, termasuk Sibul, Miri, dan Bintulu. Meskipun demikian, Sarawak berbatasan dengan Kalimantan Indonesia dan dibatasi di selatan, timur laut Brunei dan Sabah, oleh perbatasan masuk atau keluar.

Terletak di barat laut pulau Kalimantan, Sarawak merupakan wilayah terbesar di Malaysia berdasarkan luas daratan. Kuching berfungsi sebagai ibu kota Sarawak, sementara kota-kota utama negara bagian lainnya termasuk Sibul, Miri, dan Bintulu. Sarawak berbatasan dengan Indonesia di selatan, Brunei dan Sabah di timur laut. Menurut angka dari tahun 1980, Sarawak memiliki populasi sekitar 1.307 juta orang. Sarawak adalah rumah bagi beragam bangsa dan kelompok etnis, dengan suku Iban sebagai suku yang paling banyak penduduknya dan memiliki warisan terbesar di antara mereka, diikuti oleh suku Tionghoa dan Melayu.

Kelompok etnis lainnya termasuk Melanau, Bidayuh, dan lainnya, selain mereka yang tinggal di Sarawak<sup>1</sup>

Menurut survei tahun 1980, populasi Sarawak diperkirakan mencapai 1,307 juta jiwa. Ada beberapa kelompok etnis di Sarawak. Dalam hal penutur bahasa, kelompok etnis Iban adalah yang terbesar, diikuti oleh kelompok etnis Tionghoa dan Melayu. Selain itu, Sarawak juga dihuni oleh sejumlah kelompok etnis lain, termasuk Melanau dan Bidayuh<sup>2</sup>.

Pada akhir tahun 1800-an, pertikaian internal mulai menggerogoti Brunei. Ketika ekonomi memburuk, pendapatan negara tidak mencapai Bendahara. Kesultanan Brunei menderita akibat berdirinya dan berkembangnya Singapura sebagai pusat perdagangan Asia Tenggara yang signifikan. Karena kemungkinan memperoleh pendapatan yang lebih tinggi, banyak pedagang memilih untuk bertransaksi dengan Singapura meskipun mereka enggan membayar pajak. Sultan dan para pangeran terpaksa menghadapi penurunan pendapatan yang tajam. Satu-satunya daerah yang masih mampu membiayai pengeluaran sultan adalah daerah yang dekat dengan ibu kota<sup>3</sup>.

#### 1. Sejarah Kewujudan Kampung Meranek <sup>4</sup>

Sejarah terwujudnya Kampung Meranek bermula dari empat orang pengembara yang telah berhijrah dari Saribas untuk mencari penempatan baru dengan menyusuri Sungai sewaktu terjadinya Perang Beting Maro diantara Kerajaan Brook dan Pejuang Iban. Empat orang Pengembara iaitu Allahyarham Tuan Hj Sapar bin

---

<sup>1</sup> Abdul Rahman Ismail, *Malaysia Sejarah Kenegaraan dan Politik*, (kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka, 2005), 4.

<sup>2</sup> Abdul Rahman Haji Ismail, *Malaysia Sejarah*, H. 4.

<sup>3</sup> Syed Idrus Syed Ahmad dan R. Santhiram. *Perkembangan Pendidikan di Sarawak*. (Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka. 1990), 7.

<sup>4</sup> Dikutip dari Dokumen Kampung Meranek, 2023

Gapar, Allahyarham Haji Jamal bin Tadeng Allahyarham Jais bin Tadeng dan Encik Tuang telah mendirikan penempatan di kawasan kubur yang ada sekarang bersama dengan beberapa orang kaum iban. Disebabkan sentimen pemberontakan telah menyebabkan Kaum Iban telah berpindah di penempatan yang agak jauh maka wujudlah Kampung Melaban dan Kampung Entingan shingga sekarang. Maka disebabkan hal tersebut empat orang pengembara tersebut telah sepakat untuk berpindah ke seberang sungai mengikut jejak Nek Anek yang mana telah tinggal berseorangan di kawasan seberang sungai walaupun di sebelah Hulu telah ada enam keluarga yang telah mendiami kawasan yang telah di beri nama Kampung Langsung shingga sekarang. Bersempena dengan nama Nek Anek empat pengembara tersebut telah sepakat untuk menamakan Penempatan yang mereka diami dengan nama Kampung Meranek.

Disebabkan bilangan penduduk semakin bertambah di kedua buah kampung pada tahun 50an maka seluruh penduduk telah sepakat melantik Allahyarham Usup bin Lambo menjadi Ketua Kampung yang pertama dan mereka juga sepakat agar pengurusan dua buah Kampung diletak dibawah satu pengurusan/bumbung dan selang beberapa tahun Allahyarham Tuan Haji Johari bin Karim telah dilantik menjadi Ketua Kampung yang ke dua. Selepas Allahyarham Haji Johari meninggal dunia. Tuan Haji Ahmad bin Johari telah dilantik menjadi Penghulu seterusnya dilantik sebagai Pemanca. Disebabkan itu jawatan Penghulu telah diserahkan kepada Tuan Haji Basuni bin Seman dan hanya sebagai wakil Penghulu selama empat tahun. Pada tanggal Oktober 1985 Tuan Haji Basuni bin Seman telah dilantik secara rasmi sebagai Penghulu Kampung Meranek sehinggalah beliau meletak jawatan pada tahun 2018.

Pada awal tahun 2019 En Asi bin Arbi telah dilantik sebagai Penghulu yang baru menggantikan tempat yang telah dikosongkan selama hampir satu tahun

shinggalah sekarang. Diatas faktor pertambahan penduduk,perkembangan teknologi dan beban tugas yang kian mencabar maka En Arshat bin Bujang telah dilantik sebagai Ketua Kaum bagi Kampung Langsat dan En Azmi bin Zulkipli sebagai Ketua Kaum bagi Kampung Meranek Lot bertujuan untuk membantu, meringan dan melancarkan pengurusan bersama dengan penghulu.

## **B. Profil Wilayah Kampung Meranek<sup>5</sup>**

Sekitar tiga puluh menit berkendara dari pusat bandar Kuching terdapat pemukiman Kampung Meranek, yang terletak di Kota Samarahan, Sarawak. Mayoritas penduduk desa tersebut beragama Islam dan Melayu. Kedekatan desa tersebut dengan berbagai lembaga pendidikan bergengsi, termasuk Maktab Pendidikan Tun Abdul Razak, Universiti Teknologi MARA UiTM, dan Universiti Malaysia Sarawak (UNIMAS), menambah ketenarannya.

Desa penghasil nanas utama di wilayah Samarahan adalah Desa Meranek. Masyarakat desa Meranek telah mewarisi tanaman nanas dari generasi ke generasi sebagai bagian dari kehidupan sehari-hari mereka. Untuk mempertahankan posisi desa Meranek sebagai penghasil utama buah ini, meskipun laju kemajuannya semakin pesat, lahan yang digunakan untuk perkebunan nanas dibiarkan utuh. Selain nanas, masyarakat juga menanam padi dan kelapa sawit.

### **1. Keadaan geografi Kampung Meranek<sup>6</sup>**

#### **a. Peta Kampung Meranek**

Rajah dibawah 3.3 : Peta Kampung Meranek

---

<sup>5</sup> Dikutip dari Dokumen Kampung Meranek, 2023

<sup>6</sup> <https://mapcarta.com/N2755493315> diakses pada 10 januari 2024, 20.00 WITA.



### b. Geografi Kampung Meranek

Kampung Meranek terletak di Kota Samarahan, Sarawak, dan berjarak sekitar setengah jam berkendara dari pusat kota Kuching. Sebagian besar penduduk desa ini adalah orang Melayu dan Muslim. Salah satu faktor utama yang membuat desa ini populer adalah kedekatannya dengan lembaga pendidikan bergengsi, termasuk Maktab Pendidikan Tun Abdul Razak, Universiti Teknologi MARA UiTM, dan Universiti Malaysia Sarawak (UNIMAS).

## 2. Kependudukan<sup>7</sup>

### a. Pecahan Penduduk Mengikut Kelamin

1. Lelaki : 788 Orang

2. Wanita : 800 Orang

### b. Kategori Umur

Bilangan	Kategori Umur	Lelaki	Wanita

---

<sup>7</sup> Dikutip dari Dokumen Kampung Meranek, 2023

1)	65 Tahun ke atas	72 Orang	75 Orang
2)	41-64 Tahun	193 Orang	218 Orang
3)	20-40 Tahun	304 Orang	267 Orang
4)	13- 19 Tahun	93 Orang	86 Orang
5)	7-12 Tahun	70 Orang	83 Orang
6)	5-6 Tahun	21 Orang	28 Orang
7)	0-4 Tahun	35 Orang	43Orang

### C. Bangsa

Bilangan	Etnik/Bangsa	Lelaki	Wanita
1)	Melayu	785 Orang	787 Orang
2)	Cina	-	-
3)	Iban	3 Orang	4 Orang
4)	Bidayuh	-	9 Orang
5)	Lain-Lain	-	-

### C. Adat Perkawinan di Kampung Meranek

Adat perkawinan Melayu di Sarawak merupakan satu tradisi yang kaya dan pelbagai, mencerminkan pengaruh budaya tempatan dan nilai-nilai masyarakat

Melayu. Proses perkawinan biasanya bermula dengan persetujuan daripada kedua-dua belah keluarga, di mana perbincangan tentang hantaran dan mas kawin dilakukan. Hantaran, yang terdiri daripada pelbagai barangan seperti emas, wang, dan barang-barang lain, melambangkan penghormatan dan komitmen antara keluarga. Upacara nikah adalah inti kepada perkawinan, di mana pengantin lelaki mengucapkan ijab dan qabul di hadapan seorang tok kadi, disaksikan oleh keluarga dan rakan-rakan.

Sebelum hari perkawinan, upacara 'berinai' diadakan, di mana pengantin akan menghias tangan dengan inai sebagai simbol keberkatan. Pada hari perkawinan, majlis jamuan diadakan untuk meraikan pasangan pengantin, yang biasanya menyajikan pelbagai hidangan tradisional Melayu seperti nasi minyak, rendang, dan kuih-muih. Tarian tradisional juga sering dipersembahkan untuk menambah kemeriahan. Selain itu, terdapat adat dan pantang larang yang dihormati, seperti larangan untuk pasangan pengantin bertemu sebelum majlis. Keseluruhannya, adat perkawinan Melayu di Sarawak tidak hanya sekadar sebuah ritual, tetapi juga satu cara untuk memperkukuhkan ikatan kekeluargaan dan masyarakat, serta mengukuhkan identiti budaya Melayu di negeri ini.

Berikut ini urutan adat Perkawinan di Sarawak:

#### 1. *Merisik*

Proses di mana keluarga lelaki menyelidik tentang latar belakang gadis yang akan dipinang. Tujuannya adalah untuk memastikan gadis tersebut belum berpunya dan menilai kesesuaian calon.<sup>8</sup>

#### 2. *Meminang*

---

<sup>8</sup> Mohd Taib Osman, "Malay Folk Beliefs: *An Integration of Disparate Elements*", (Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka, 1989), H. 113.

Pihak lelaki melamar gadis secara rasmi dan berbincang tentang mas kawin, hantaran, dan tarikh perkawinan. Biasanya, ini disertai dengan hadiah seperti sirih junjung.<sup>9</sup>

### 3. *Bertunang*

Pengantin diikat secara rasmi dengan majlis pertunangan di mana pertukaran cincin atau barang tanda dilakukan. Persiapan untuk perkawinan dimulakan pada tahap ini.<sup>10</sup>

### 4. Akad Nikah

Upacara sah perkawinan yang melibatkan ijab dan kabul. Ini adalah tahap di mana pasangan diiktiraf sebagai suami isteri. Mas kawin dan hantaran diserahkan pada masa ini.<sup>11</sup>

### 5. *Malam Berinai*

Pengantin perempuan mengenakan inai pada jari-jarinya. Ini biasanya diadakan pada malam sebelum bersanding dan melibatkan bacaan doa.<sup>12</sup>

### 6. *Malam Berlulut*

Malam di mana pengantin mengenakan pakaian tradisional yang indah dan berhias. Acara ini sering disertai dengan tepung tawar dan beras kunyit untuk memberkati pasangan.<sup>13</sup>

---

<sup>9</sup> Noriah Mohamed, "*Warisan Adat Melayu Sarawak*", (Kuching: Pustaka Negeri Sarawak, 2005), H. 120.

<sup>10</sup> Harun Mat Piah, "*Pantang Larang dan Adat Perkahwinan Melayu*", (Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka, 2003), H. 35.

<sup>11</sup> Zainal Abidin Wahid, "*Adat Resam dan Adat Istiadat Melayu*", (Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka, 1993), H. 45

<sup>12</sup> Abdul Halim Nasir, "*Adat Istiadat Melayu*", (Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka, 1990), H. 77.



### 7. *Majlis Bersanding*

Acara utama di mana pengantin duduk di pelamin sebagai "raja sehari." Ini diiringi dengan pelbagai upacara seperti tepung tawar dan merenjis air mawar.<sup>14</sup>

### 8. *Majlis Bertandang*

Pengantin perempuan dan keluarga pergi ke rumah pihak lelaki. Ini adalah cara untuk memperkenalkan pengantin perempuan kepada keluarga lelaki.<sup>15</sup>

### 9. *Kenduri atau Jamuan Makan*

Kenduri diadakan sebagai tanda syukur dan meraikan pasangan yang baru menikah, melibatkan hidangan tradisional Melayu Sarawak.<sup>16</sup>

### 10. *Upacara Selepas Perkawinan*

Doa selamat atau majlis kecil diadakan untuk mendoakan kesejahteraan pasangan yang baru menikah. Adat menziarahi saudara-mara juga dilakukan.

## **D. Teks Khutbah Nikah di Kampung Meranek<sup>17</sup>**

### 1. Bacaan Khutbah Nikah

الْحَمْدُ لِلَّهِ نَحْمَدُهُ وَنَسْتَعِينُهُ وَنَعُوذُ بِاللَّهِ مِنْ شُرُورِ أَنْفُسِنَا وَمِنْ سَيِّئَاتِ أَعْمَالِنَا مَنْ  
يَهْدِيهِ اللَّهُ فَلَا مُضِلَّ لَهُ وَمَنْ يَضِلَّ فَلَا هَادِيَ لَهُ. أَشْهَدُ أَنْ لَا إِلَهَ إِلَّا اللَّهُ وَحْدَهُ لَا  
شَرِيكَ لَهُ ، وَأَشْهَدُ أَنَّ مُحَمَّدًا عَبْدُهُ وَرَسُولُهُ ، أَرْسَلَهُ بِالْهُدَىٰ وَدِينِ الْحَقِّ ،  
لِيُظْهِرَهُ عَلَى الدِّينِ كُلِّهِ وَلَوْ كَرِهَ الْمُشْرِكُونَ . اللَّهُمَّ صَلِّ عَلَى سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى

---

<sup>13</sup> Peter Metcalf, *Where are You/Spirits: "Style and Theme in Berawan Prayer"*, (Washington, D.C.: Smithsonian Institution Press, 1989), 65

<sup>14</sup> Noriah Mohamed, *"Warisan Adat Melayu Sarawak"*, H. 125.

<sup>15</sup> Harun Mat Piah, *"Pantang Larang dan Adat Perkahwinan Melayu"*, H. 40.

<sup>16</sup> Zainal Abidin Wahid, *"Adat Resam dan Adat Istiadat Melayu"*, H. 50.

<sup>17</sup> Dikutip dari Dokumen Tatacara Majlis Akad Nikah Di Negeri Sarawak, 2018

أَمَّا بَعْدُ، فَإِنَّ اللَّهَ تَعَالَى أَحَلَّ النِّكَاحَ ، وَنَدَبَ إِلَيْهِ ، وَحَرَّمَ السِّيفَ حَ وَأَوْعَدَ عَلَيْهِ ،  
وقال رسول الله صَلَّى الله عليه وسلم :  
(النِّكَاحُ سُنَّتِي فَمَنْ لَمْ يَعْمَلْ بِسُنَّتِي فَلَيْسَ مِنِّي)

Alhamdulillah marilah kita bersyukur ke hadrat Allah S.W.T kerana dapat hadir memeriahkan majlis akad nikah antara saudara kita..dan pasangannya.

Hadirin, hadirat yang dirahmati Allah

Allah S.W.T. mensyariatkan perkawinan sebagai satu cara untuk meramaikan umat manusia yang bersih dan terpelihara keturunannya. Perkawinan merupakan satu sunnah yang digalakkan oleh Islam sebagaimana firman Allah S.W.T. dalam surah An Nisa' ayat 1 :

يَا أَيُّهَا النَّاسُ اتَّقُوا رَبَّكُمُ الَّذِي خَلَقَكُمْ مِنْ نَفْسٍ وَاحِدَةٍ وَخَلَقَ مِنْهَا زَوْجَهَا وَبَثَّ  
مِنْهُمَا رِجَالًا كَثِيرًا وَنِسَاءً ۗ وَاتَّقُوا اللَّهَ الَّذِي تَسَاءَلُونَ بِهِ وَالْأَرْحَامَ ۗ إِنَّ اللَّهَ كَانَ  
عَلَيْكُمْ رَقِيبًا

*Wahai sekalian manusia! Bertaqwalah kepada Tuhan kamu Yang Menjadikan Kamu (bermula) dari diri yang satu (Adam) itu pasangannya (isterinya- Hawa), dan juga berkembang biak dari keduanya zuriat keturunan lelaki dan perempuan yang ramai. Dan bertaqwalah kepada Allah yang kamu selalu meminta dengan menyebut-nyebut namaNya, serta peliharalah hubungan (silaturrahim) kaum kerabat; kerana sesungguhnya Allah sentiasa memerhati (mengawasi) kamu"*

Perkawinan juga merupakan cara untuk mengelakkan jenayah zina. Zina merupakan perbuatan keji dan membawa kerosakan seperti firman Allah dalam Surah Al-Isra' ayat 32 :

وَلَا تَقْرُبُوا الزُّنَىٰ إِنَّهُ كَانَ فَاحِشَةً وَسَاءَ سَبِيلًا

*"Dan janganlah kamu menghampiri zina, sesungguhnya zina itu adalah satu perbuatan keji dan satu jalan yang jahat (yang membawa kerosakan)"*

Hadirin, hadirat yang dirahmati Allah

Selain itu, perkawinan boleh melahirkan perasaan kasih sayang di antara suami dan isteri sebagaimana yang dijelaskan oleh Allah SWT melalui firman-Nya dalam surah Ar-Rum ayat 21 :

وَمِنْ آيَاتِهِ أَنْ خَلَقَ لَكُمْ مِنْ أَنْفُسِكُمْ أَزْوَاجًا لِتَسْكُنُوا إِلَيْهَا وَجَعَلَ بَيْنَكُمْ مَوَدَّةً  
وَرَحْمَةً إِنَّ فِي ذَلِكَ لَآيَاتٍ لِقَوْمٍ يَتَفَكَّرُونَ

*"Dan di antara tanda-tanda yang membuktikan kekuasaan-Nya dan rahmat-Nya, bahawa Dia menciptakan untuk kamu (wahai kaum lelaki), isteri-isteri dari kalangan kamu sendiri, supaya kamu bersenang hati dan hidup mesra dengannya, dan dijadikan-Nya di antara kamu (suami isteri) perasaan kash sayang dan belas kasihan. Sesungguhnya yang demikian itu mengandungi keterangan-keterangan (yang menimbulkan kesedaran) bagi orang-orang yang berfikir".*

Dengan ikatan perkawinan kedua-dua pasangan mempunyai tanggungjawab antara satu sama lain. Perkara ini dijelaskan di dalam Al-Qur'an surah Al-Baqarah ayat 228 ;

وَلَهُنَّ مِثْلُ الَّذِي عَلَيْهِنَّ بِالْمَعْرُوفِ وَلِلرِّجَالِ عَلَيْهِنَّ دَرَجَةٌ وَاللَّهُ عَزِيزٌ حَكِيمٌ

*"Dan isteri-isteri itu mempunyai hak yang sama seperti kewajipan yang ditanggung oleh mereka (terhadap suami) dengan cara yang sepatutnya, dan orang lelaki (suami-suami) mempunyai satu darjat kelebihan atas orang perempuan (isteri) dan ingatlah Allah Maha Kuasa lagi Maha Bijaksana".*

Hadirin dan hadirat yang dirahmati Allah,

a. Tanggungjawab suami terhadap isterinya adalah seperti berikut:

- 1) Suami wajib menyediakan makanan, pakaian dan tempat tinggal mengikut kemampuannya.
- 2) Suami wajib memberi didikan agama kepada isteri .
- 3) Memberi peluang kepada isterinya untuk memperolehi ilmu pengurusan rumah tangga.

- 4) Menjalin hubungan yang baik dengan keluarga isteri .
- 5) Tidak menyakiti isterinya dari segi mental, emosi dan fizikal.

b. Manakala tanggungjawab isteri terhadap suaminya pula ialah:

- 1) Isteri wajib mentaati suami selagi tidak bertentangan dengan syarak.
- 2) Berusaha mempertingkatkan keterampilan diri dan ilmu pengetahuan
- 3) Menjalin hubungan yang baik dengan keluarga suami.
- 4) Mendidik anak dengan sempurna dan pandai menyesuaikan diri dalam masyarakat.
- 5) Tidak menyakiti hati suami dengan tingkah laku yang bercanggah dengan syarak.

Sebagai kewajiban bersama, suami isteri hendaknya mencegah perbuatan yang dapat menimbulkan ketegangan dalam keluarga, agar kedamaian dalam rumah tangga tetap terjaga dan pernikahan mereka langgeng. Disamping memastikan diri dan keluarga kita mendapat kebahagiaan di dunia, pastikan juga kita mendapat kebahagiaan di akhirat dengan memelihara diri dan keluarga kita daripada seksaan neraka.

Renungkanlah firman Allah s.w.t dalam surah At Tahrir ayat 6:

يَا أَيُّهَا الَّذِينَ آمَنُوا قُوا أَنْفُسَكُمْ وَأَهْلِيكُمْ نَارًا وَقُودُهَا النَّاسُ وَالْحِجَارَةُ عَلَيْهَا مَلَائِكَةٌ غِلَاطٌ شِدَادٌ لَا يَعْصُونَ اللَّهَ مَا أَمَرَهُمْ وَيَفْعَلُونَ مَا يُؤْمَرُونَ

" Wahai orang-orang yang beriman! Peliharalah diri kamu dan keluarga kamu dari neraka yang bahan-bahan bakarnya; manusia dan batu (berhala); neraka itu dijaga dan dikawal oleh malaikat-malaikat yang keras kasar (layanannya); mereka tidak menderhaka kepada Allah dalam segala yang diperintahkan-Nya kepada mereka dan mereka pula tetap melakukan segala yang diperintahkan".

أَقُولُ قَوْلِ هَذَا وَاسْتَغْفِرُ اللَّهَ الْعَظِيمَ لِي وَلِكُمْ وَلِسَائِرِ الْمُسْلِمِينَ وَالْمُسْلِمَاتِ وَالْمُؤْمِنِينَ وَالْمُؤْمِنَاتِ، فَاسْتَغْفِرُوهُ إِنَّهُ هُوَ الْغَفُورُ الرَّحِيمُ